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گروه اقتصادی - مجری طرح واردات خودرو وزارت صمت در خصوص علت تأخیر در تحویل خودروهای 
وارداتی توضیحاتی ارائه داد.

مهــدی ضیغمی در مورد واردات خودرو گفت: لایحــه دو فوریتی که مجلس تصویب کرد می تواند در بحث 
واردات خودرو تسهیل جدی ایجاد کند. زیرا مشکل اصلی ما قوانین استاندارد و گمرک بود که البته آن هم به دلیل 
قوانین بالادســتی اســت. مجری طرح واردات خودرو وزارت صمت با بیان اینکه مسیر واردات تسهیل شده است، 
افزود: چند روز پیش بخشی از خودرو های چانگانی وارداتی از سوی سایپا، ترخیص شد. دو سه روز دیگر هم ۳۵۰ 
خودروی چانگان ترخیص می شــود. این مقام مســئول ادامه داد: ظرف یکی دو هفته آینده نیز ۸۰۰ دستگاه چانگان 
ترخیص خواهد شــد. ترخیص خودروی هیوندای النترا نیز به زودی عملیاتی می شــود. خودرو های دیگر هم در 
صف هستند. او در مورد زمان تحویل خودرو های وارداتی گفت: کار های مربوط به قیمت گذاری این خودرو ها از 

سوی سازمان حمایت در حال انجام است و پس از آن فرایند تحویل آغاز می شود.
ضیغمی گفت: وزارت صمت در امر واردات تنها نیست، اما بار همه دستگاه های مسئول را به تنهایی به دوش 

می کشد. دستگاه های دیگر متوسط تا خوب در حال همکاری هستند.
او افزود: چانگانی که وارد شد همه استاندارد ها را دارد، اما برای تسریع در واردات، خودرو های سفارش حوزه 
خلیج فارس را وارد کردیم که روی کمربند عقب این خودرو ها ای مارک هک نشده بود؛ اداره استاندارد اعلام کرد 
بابت این موضوع نمی تواند اجازه ترخیص دهد. مذاکره برای ترخیص این خودرو ها تقریباً یک ماه زمان برد و چند 
شرط جایگزین گذاشتیم.مجری طرح واردات خودرو وزارت صمت اضافه کرد: در روسیه بسیاری از استاندارد ها 
همچون یورو ۶ و ای مارک اجباری بود، اما پس از اینکه تحریم شد استاندارد ها را تقلیل دادند و گفتند هر میزان نیاز 

است خودرو وارد شود؛ اما در ایران این چابکی وجود ندارد.
او گفت: وزارت صمت بســیار بیشــتر از توان و اختیاراتش در حال تلاش برای به ثمر نشاندن واردات خودرو 
است، اما به هر حال بابت تأخیر های پیش آمده از مردم عذرخواهی می کنیم. وی تاکید کرد: قیمت و سود ثابتی برای 
خودرو های خارجی در نظر گرفته شــده اســت؛ بنابراین فرایند قیمت گذاری باید به صورت دقیق و جزئی بررسی 

شود. ظرف یکی دو روز آینده قیمت گذاری خودرو ها نیز اعلام می شود.
ضیغمی گفت: امســال فقط در حوزه چانگان ۱۰۰ هزار خودرو می توانیم وارد کنیم. مســیر واردات که تسهیل 

شود روند واردات توسعه می یابد.

علت تأخیر در تحویل خودروهای وارداتی چیست؟

گروه اقتصادی - رییس سازمان 
هواپیمایی اظهار داشت: سوال من این 
است که آیا در ۱۸ ماه گذشته شرکت 
هواپیمای جدید تاسیس شده است؟ 
دلیل درخواست ها چیز دیگری است 
و امروز هیچ درخواستی برای تاسیس 
ایرلایــن جدید نداریــم چراکه هیچ 
مجوز کاغذی به کسی داده نمی شود 
و تنها به کســانی مجوز داده می شود 
که بتوانند هواپیما وارد کشــور کنند. 
درخواست های متعدد برای تاسیس 
ایرلایــن جدید تنها بــه دلیل همان 
کاغذِ مجوزها بود که بروند یکسری 

کارهای دیگری با آن بکنند.
محمــد محمدی بخش، معاون 
وزیــر راه و شهرســازی دربــاره 

مجموع یارانه ای که به شــرکت های 
هواپیمایی داده می شود، اظهار داشت: 
شــرکت های هواپیمایــی در حال 
حاضر به جز سوخت، یارانه دیگری 
دریافت نمی کنند و مشــمول یارانه 
دیگری نمی شوند اما امروز ایرلاین ها 
دچار اشــکال شدند چراکه بخشی از 
هزینه های ایرلاین ها مبنی بر ارز است. 
خرید قطعات، شــبیه ساز و آموزش 
هزینه های ارزی می خواهد. به همین 
دلیل است که شورای عالی هواپیمایی 
به عنوان مرجع تصمیم گیری درباره 
تعیین قیمت بلیت هواپیما شده چراکه 
یک شورای تخصصی است و باید جز 

به جز این هزینه ها را حساب کنیم.
هزینه هــای  داد:  ادامــه  وی 

شــرکت های هواپیمای یک جدول 
کاملا تعریف شــده دارد و شــورای 
عالی هواپیمایی هم کاملا به نرخ های 
جهانی اشــراف دارد و در این شورا 
از جزییات هزینه های شــرکت های 
هواپیمایــی از هزینــه خریــد انواع 
قطعات و هزینه های داخلی گرفته تا 
هزینه های فرودگاهی و سوخت مطلع 
هستیم و تمام این هزینه ها را محاسبه 
و با توجه به آنها، قیمت پیشنهادی به 
ستاد تنظیم بازار اعلام می کنیم و این 

محسابات سلیقه ای نیست.
رییس سازمان هواپیمایی افزود: 
یکی از چالش های مهم شرکت های 
هواپیمایی امــروز بحث هزینه های 
ارزی و تامین ارز اســت، ایرلاین ها 
بخشی از ارز مورد نیاز خود را از بازار 
آزاد تهیه می کنند و امکان تامین تمام 
ارز مورد نیاز خود را از مرکز مبادله ای 
ندارنــد و ارز 2۸ هزار و ۵۰۰ تومان 
هم مشمول شــرکت های هواپیمایی 

نمی شود.  

انتقاداتی  محمدی بخش درباره 
که از یکســان بــودن قیمت صندلی 
ایرباس ۳۳۰ با فوکر ۱۰۰ می شــود، 
گفت: این گونه نیســت که قیمت ها 
یکســان باشد. تایپ پایه که بیشترین 
پروازهــا را انجــام می دهــد مبنای 
محاســبه قیمت قــرار می گیرد و بر 
مبنای آن قیمت تعیین می شود. مبنای 
این محاســبات هواپیماهایی با تایپ 
متوسط است و همه آن را قبول دارند 
چراکه تایپ فرض یک مبنای علمی 

است که همه این تایپ فرض را همه 
قبول کرده اند.

معاون وزیر راه و شهرســازی 
در پاســخ به این سوال که اگر صنعت 
هوانــوردی چنین وضعیتی دارد چرا 
درخواست برای ورود به این صنعت 
زیاد است، اظهار داشت: سوال من این 
است که آیا در ۱۸ ماه گذشته شرکت 
هواپیمای جدید تاسیس شده است؟ 
دلیل درخواست ها چیز دیگری است 
و امروز هیچ درخواستی برای تاسیس 

ایرلایــن جدید نداریــم چراکه هیچ 
مجوز کاغذی به کسی داده نمی شود 
و تنها به کســانی مجوز داده می شود 
که بتوانند هواپیما وارد کشــور کنند. 
درخواست های متعدد برای تاسیس 
ایرلایــن جدید تنها بــه دلیل همان 
کاغذِ مجوزها بود که بروند یکسری 

کارهای دیگری با آن بکنند.
وی تاکید کــرد: در حال حاضر 
هر کسی که بتواند هواپیما وارد کشور 
کند، می تواند ایرلاین تاسیس کند اما 

حالا که ایــن کاغذ را حذف کرده ایم 
دنبــال مجوز نیســت. البته همچنان 
تقاضا برای تاسیس شرکت هواپیمایی 
زیاد است اما درخواستی که همراه با 
واردات هواپیما بوده باشد، نداریم.               

رییس سازمان هواپیمایی  :

عده ای دنبال مجوز کاغذی ایرلاین داری هستند تا کارهای دیگری کنند

اقتصادی

گــروه اقتصادی - سرپرســت 
دفتــر امور واگذاری زمین و مســکن 
ســازمان ملی زمین و مسکن جزییات 
و شرایط تحویل زمین به خانواده های 
دارای ســه فرزند و بیشتر را اعلام کرد 
و گفت: فقط هزینه  آماده ســازی زمین 
از خانواده ها دریافت می شــود و تا دو 
سال بعد از انعقاد قرار داد وجهی گرفته 

نخواهد شد.
اســداله غفاری افزود: طبق قانون 
و آیین نامه اجرایی، همه خانواده هایی 
که تاریخ تولد فرزند سوم آنها همزمان 
یا پــس از زمان تصویب قانون جوانی 
جمعیت یعنی از 2۴ مهر ماه ۱۴۰۰ باشد، 

مشمول این تسهیلات می شوند.
وی با بیان اینکه این تســهیلات 
در قالب زمین و واحد مسکونی است، 
گفت: حداکثر مساحت پیش بینی شده 
برای تحویل زمین به خانواده ها 2۰۰ متر 
مربع است و برای ایجاد انگیزه لازم برای 
خانواده های مشمول، فقط هزینه های 
آماده سازی زمین از خانواده ها دریافت 
می شــود. غفاری گفت: این هزینه  به 
صورت نقدی نیست و تا دو سال بعد از 
انعقاد قرار داد در مهلت تنفس، وجهی 

گرفته نمی شود. وی ادامه داد: بقیه آن نیز 
در هشــت سال بعدی دریافت خواهد 
شــد که مبلغ ناچیزی اســت و شامل 
کارمزد هم نمی شــود. سرپرست دفتر 
امور واگذاری زمین و مسکن سازمان 
ملی زمین و مسکن گفت: طبق آیین نامه 
اجرایی میزان ارزش زمین اگر زیر ۸۰۰ 
میلیون تومان باشــد، به یک خانواده و 

اگر قیمت آن بالای ۸۰۰ میلیون تا یک 
میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان باشد به دو 
خانواده و اگر قیمت بیش از آن باشد و 
قطعه زمین قابلیت تفکیک نداشته باشد، 
هزینه آماده ســازی 2۰۰ متر آن گرفته 
می شود و بقیه آن بر اساس مابه التفاوت 
قیمت دریافت خواهد شد.غفاری سه 
شاخص و شــرط ارائه این تسهیلات 

را تاریــخ تولد فرزند ســوم، جمعیت 
و میانگین باروری شــهرها دانست و 
توضیح داد: این قانون در شــهرهایی با 
جمعیت کمتــر از ۵۰۰ نفر و میانگین 
باروری کمتر از 2.۵ نفر اجرا می شــود. 
وی افزود: اگر در شهر مورد نظر زمین 
به میزان کافی وجود نداشــت، در شهر 
زادگاه پدر یا در شــهرهای مجاور نیز 

واگذار اراضی انجام می شود. سرپرست 
دفتــر امور واگذاری زمین و مســکن 
سازمان ملی زمین و مسکن خاطر نشان 
کرد: کسی که قبلا یک بار از تسهیلات 
زمین و یا واحد مسکونی یا وام مسکن 
یارانه دار اســتفاده کرده باشــد، واجد 
شرایط برای دریافت تسهیلات نیست 
اما طبق ماده ۳ قانون اگر خانواده ای هم 
واجد شرایط نباشد اما فرزند سوم آن ها 
متولد آن تاریخ اشاره شده به بعد باشد، 
استثنائا می تواند این تسهیلات جدید 
را هــم دریافت کند. غفاری گفت: اگر 
متقاضیان در روند دریافت تسهیلات و 
اجرای این طرح دچار مشــکل یا ابهام 
شــدند می توانند با شماره ۸۸۷۷۶۷۴۰ 
که شماره دفتر واگذاری زمین و مسکن 
است، تماس بگیرند.گفتنی است، قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت در 
2۴ آبان ماه ۱۴۰۰ توسط رئیس جمهور 
به دستگاه های اجرایی ابلاغ شد و تاریخ 
ابلاغ آیین نامه اجرایی آن نیز ۴ مهرماه 
۱۴۰۱ بود.شیوه نامه اجرایی این قانون 
نیز در ۱۶ اسفند سال ۱۴۰۱ توسط وزیر 
راه و شهرسازی به سازمان های مرتبط 

ابلاغ شد.

گــروه اقتصــادی - تیــر ماه 
سال گذشــته برخی از شرکت های 
هواپیمایــی در اقدامی خودســرانه 
افزایــش ۳۰ درصدی قیمت بلیت را 

اعمال کردند و پس از شــکایت های 
صورت گرفته از ســوی مردم در آبان 
ماه شــرکت های هواپیمایی مجبور 
به کاهــش ۱۰ درصدی قیمت بلیت 

هواپیما شــدند و پس از جلســات 
متعدد مصوبــه ای در جهت افزایش 

قیمت های صادر نشد.
به این ترتیب در طول یک سال 

و نیم گذشته بدون هیچ اعلام قانونی 
و رسمی، چندین مرتبه با گرانی نرخ 
بلیت ها روبه رو شدیم که با رسانه ای 
شــدن موضــوع و اقدام مســئولان 
مربوطه، قیمت ها به قبل بازمی گشت.
اما ســرانجام اواخر سال گذشته 
با توجه به ممانعــت از افزایش نرخ 
از ۱۴۰۰ به بعد، انجمن شــرکت های 
هواپیمایی درخواســت افزایش ۱۰۰ 
درصدی را مطرح کرد که مقرر شد در 
ســتاد تنظیم بازار بررسی شود؛ با این 
توجیه و تاکید که صنعت هواپیمایی به 
این اصلاح احتیاج دارد و در غیر این 
صورت دچار مشــکل جدی خواهد 

شد.
افزایش قیمت خودسرانه

بــا وجــود آن کــه ســازمان 
هواپیمایی کشوری با افزایش قیمت 
بلیت هواپیما موافقت کرده است اما 
بنا به گفته رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشوری قیمت بلیت همزمان با ابلاغ 
ســتاد تنظیم بازار افزایش قانونی پیدا 
می کند و هنوز مجوزی از سوی ستاد 
تنظیم بازار برای افزایش قیمت بلیت 
هواپیما صادر نشده است. در حالی که 
برخی شــرکت های هواپیمایی نرخ 

بلیت های خود را گران کرده اند.
سازمان هواپیمایی کشوری نیز 
با بیان اینکــه هرگونه افزایش قیمت 
منــوط به تصمیم ســتاد تنظیم بازار 
اســت، برخورد جدی با متخلفان را 
اعلام و بر رسیدگی نسبت به شکایات 
مسافرانی که مبالغ بالاتر از حد مجاز 

پرداخت کرده اند تأکید می کند.
هرچنــد تخلفات بســیار بوده 
و برخــی ایرلاین هــا بنا بــر دلایل 
مختلف مدت هاست که گران کردن 
قیمت ها را آغــاز کرده اند؛ اما عده ای 
هم در انتظار هماهنگی دو ســازمان 
هواپیمایی و ســتاد تنظیم بازار برای 

اعلام نرخ نهایی هستند.
 ۱۰۰ افزایش  درخواســت 

درصدی بلیت هواپیما
مقصود اســعدی ســامانی در 
خصــوص پیشــنهاد افزایش ۱۰۰ 

درصدی بلیت هواپیما به مهر گفت: 
در سال گذشته افزایش ۳۰ درصدی 
تصویب شــد اما ابلاغ نگردید و اگر 
در آن زمــان افزایــش بلیت صورت 
می گرفــت دیگر پیشــنهاد افزایش 
۱۰۰ درصــدی در کار نبــود با توجه 
به اینکه دلار امــروزه بالای ۵۰ هزار 
تومان است و این ضرری برای ناوگان 

هوایی است.
وی در ادامــه افزود: اگر افزایش 
بلیــت صورت نگیرد شــرکت های 
هواپیمایــی با ضرر رو به رو خواهند 

شد و شاید هم ورشکسته شوند.
دبیــر انجمــن هواپیمایــی در 
خصــوص اینکه اگر بلیت ها افزایش 
پیدا کند در تعداد سفرها تأثیر دارد یا 
خیر؟ گفت: افزایش بلیت نمی تواند 
تأثیری بر خرید بلیت داشــته باشد و 
این امر حتی می تواند دســت دلالان 
را از بــازار بلیت فروشــی کوتاه کند 
امیدوار هستیم که سازمان هواپیمایی 
کشوری و ستاد تنظیم بازار با افزایش 

۱۰۰ درصدی موافقت کنند.
وی در پایان بیان کرد: با توجه به 

اینکه پیک تابستان نزدیک است و اگر 
نرخ بلیت ها اعلام نشود شرکت های 
هواپیمایــی زمین گیر خواهند شــد 
و شــاید شــاهد کمبــود بلیت در 
برخی از پروازها باشــیم برای نجات 
شرکت های هواپیمایی افزایش ۱۰۰ 
درصدی می تواند کمک بزرگی باشد.
جمــع آوری بازار ســیاه 

بلیت فروشی با افزایش قیمت
جعفر یارزلو، سخنگوی سازمان 
هواپیمایی در خصوص پیشنهاد ۱۰۰ 
درصدی انجمــن هواپیمایی به مهر 

گفت: انجمن ها پیشنهاد داده است اما 
این پیشنهاد تا ده روز آینده نرخ جدید 
بلیت مشخص خواهد شد اما تا وقتی 
که سازمان ستاد تنظیم بازار قیمت ها 
را اعلام نکند هیچ شرکت هواپیمایی 

حق افزایش ندارد.
وی در ادامه در خصوص اینکه 
این افزایش شــاید باعث کم شــدن 
تقاضا در بخش هوایی شــود گفت: 
در حال حاضر هم قشر خاصی سوار 
بــر هواپیما می شــوند و در آن زمان 
هم هیچ مشــکلی ایجاد نخواهد شد 

و به نظر می رســد که استقبال کاهش 
نخواهد یافت.

سخنگوی سازمان هواپیمایی در 
ادامه افــزود: افزایش قیمت ها باعث 
می شــود تا گران فروشــی صورت 
نگیرد و بازار ســیاه بلیت فروشی در 
فرودگاه ها جمع گردد و قیمت واقعی 
بلیت ها در نظر گرفته شود با توجه به 
اینکه از ۱۴۰۰ هیچ افزایشــی در نرخ 
بلیت هواپیما صورت نگرفته است و 
این افزایش قیمت هــم به نفع مردم 
است و هم ایرلاین ها ولی باید بازهم 

بگویم که تا وقتی سازمان تنظیم بازار 
افزایــش را تأیید و ابــلاغ نکند هیچ 
شــرکت هوایی حق افزایش نخواهد 

داشت.
تــورم عمومــی و افزایش نرخ 
کالاها و خدمات باعث شده تا پرواز 
بــرای ایرلاین ها گران تمام شــود. 
ضمن آنکه گفته می شود در صورت 
افزایش نیافتن متناســب نرخ بلیت ها 
با تورم موجود چالش هایی همچون 
زمین گیر شــدن بخشــی از ناوگان 
هوایــی، ورشکســتگی ایرلاین ها، 
افت ضریب ایمنی، افزایش ســوانح 
و در نهایــت مهاجــرت خلبانان و 
متخصصان پرواز را پیش رو خواهیم 
داشــت. از طرفی رشــد دستمزدها 
بهانه ای دیگر اســت که همواره از آن 
نام برده می شود. درصورتی که با رقم 
دســتمزد تعیین شده امسال، این بهانه 

بدون توجیه می ماند.
بــا وجود طــرح چنین مباحثی 
از سوی مســئولان و فعالان هوایی، 
هواپیمایی  شــرکت های  همــواره 
از مشــکلاتی همچون کســر تعرفه 
عوارض شهرداری از بلیت پروازهای 
داخلی و خارجی گلایه مند بوده که با 
اصلاح قانون مالیات بر ارزش افزوده 
در سال ۱۴۰۰ و حذف این عوارض، 
این گلایــه ایرلاین ها هم بدون دلیل 
می ماند. ضمن آنکه ارز مبادله ای هم 
به شرکت های هواپیمایی، تخصیص 
داده می شود و بهانه افزایش قیمت ارز 
و تأثیر بر هزینه ها بدون توجیه است.

چرا بلیت هواپیما کم است؟

ایرلاین ها دنبال افزایش
 ۱۰۰ درصدی قیمت!

انجمن شرکت های هواپیمایی پیشنهاد افزایش ۱۰۰ درصدی بلیت را به دلیل نوسازی ناوگان و ارائه خدمات رسانی 
بهتر داده است.

گــروه اقتصادی - دســت 
اندرکاران بخش کشــاورزی بر این 
باورنــد که بنابر تجربیات ســنوات 
قبل تشکیل وزارت بازرگانی به بهانه 
تنظیم بازار نتیجه مطلوبی در برندارد.
بعد ازماه ها مســکوت ماندن 
موضوع تفکیــک وزارت صمت و 
بازرگانــی، لایحه تشــکیل وزارت 
بازرگانــی ششــم اردیبهشــت در 
دولــت تصویب شــد. این درحالی 
است که در سنوات گذشته برخی از 
نمایندگان مجلس بدلیل هزینه های 
بالای تشــکیل وزارت بازرگانی و 
تجربیات قبل با این تصمیم مخالفت 

کرده بودند.
گرچه نمایندگان در جلسه 2۷ 
فروردین امســال با بررســی فوری 
لایحــه ایجــاد ســازمان بازرگانی 
مخالفت کرده بودند، اما آقای بهادری 
جهرمی سخنگوی دولت مشکلات 
تنظیم بازار را دلیل موافقت با تشکیل 

وزارت بازرگانی اعلام کرد.
ناگفتــه نمانــد که مســئولان 
اتحادیه ها و تشــکل هــای تولیدی 
بخش کشــاورزی مخالف تشکیل 
ایــن وزارتخانه هســتند و معتقدند 

که تشــکیل این وزارتخانه به معنای 
نابــودی تولید و بازشــدن درهای 

کشور به روی واردات است.
اما با وجود مخالفت مســئولان 
وزارت جهاد کشاورزی و نمایندگان 
بخش خصوصی، محمد حســینی 
معاون پارلمانی رئیــس جمهور از 
تصویــب لایحه تشــکیل وزارت 
بازرگانی در دولت خبر داد و گفت: 
در اولین فرصت آن را تقدیم مجلس 
می کنیــم تا بــار وزارت صمت و 

وزارت کشاورزی کاهش یابد.
تنظیم  واگذاری  ضرورت 
بــازار به اتحادیــه ها و بخش 

خصوصی
آقای رضا نورانی رئیس اتحادیه 
ملی محصولات کشــاورزی گفت: 
دولتمردان در چندســال گذشته به 
رغم مخالفت هــای متعدد با هدف 
حمایت از تولیــد و کاهش واردات 
تصمیم به ادغام 2 وزارتخانه صنعت 
و بازرگانی گرفتند، حال به ســبب 
وجود برخی چالــش ها تصمیم به 

تفکیک آن گرفته اند، درحالیکه این 
موضــوع هزینه ســنگینی به دولت 

تحمیل می کند.
بــه گفته او، با توجه به تصویب 
طرح انتــزاع نمی تــوان لایحه ای 
تصویب کرد که ایــن 2 وزارتخانه 
را از یکدیگــر جدا کرد و به عبارت 
دیگــر دور زدن قانون به بهانه اینکه 
این طرح به نتیجه مطلوب نرســیده 

است، هزینه بر خواهد بود.
نورانی ادامه داد: با بازگشــت 
قانــون انتزاع بــه وزارت بازرگانی،  
مغایــرت هایی ایجاد می شــود که 
نتیجه مطلوبــی در برندارد. بنابراین 
به بهانه تنظیم بازار این 2 وزارتخانه 

نباید از یکدیگر جدا شود.
رئیس اتحادیه ملی محصولات 
کشــاورزی با تاکید بر این موضوع 
کــه تنظیم بــازار نبایــد در اختیار 
دولت باشــد، گفت: تنظیم بازار باید 
به تشــکل و اتحادیــه های بخش 
خصوصی واگذار شود و دولت تنها 
باید نظارت جدی داشته باشد چراکه 

در این صورت تنظیم بازار مثمر واقع 
خواهد شد.

بازگشــت دوباره به تشــکیل 
وزارت بازرگانی توسط دولت سال 
۹۰ در دولت دهم مصوب و اجرایی 
شــد و از آن زمان با وجود موافقت 
مجلس دهم در مهر ۹۸ برای تفکیک 
دوباره تشکیل وزارت بازرگانی این 
موضوع به نتیجه نرسید. مجدد بعد از 
تشکیل دولت سیزدهم بحث تفکیک 
مطرح و چندین بــار بین مجلس و 
دولت پاسکاری شد و در نهایت پس 
از کش و قوس های فراوان، این اقدام 

سال گذشته به سرانجام نرسید.
بازرگانی  وزارت  تشکیل 

در تناقض با تولید است
آقــای عطااله هاشــمی عضو 
شــورای هماهنگی تشــکل های 
بخش کشاورزی با بیان اینکه تشکیل 
وزارت بازرگانــی بــه نفــع بخش 
کشاورزی نیســت، گفت: تشکیل 
این وزارتخانــه به معنای ایجاد یک 
وزارتخانه تجاری و وارداتی است که 

توجهی به بخش تولید ندارد.
به گفته او، حدود 2 ســال است 
کــه بحث تنظیم بــازار محصولات 
کشــاورزی در اختیار وزارت جهاد 
کشــاورزی اســت و بــا واگذاری 
قانون انتزاع به این وزارتخانه، وظیفه 
جدیدی را عهده دار شد که تشکیل 
وزارت بازرگانی و بازپس گیری امر 
تنظیم بازار از وزارت جهاد به نفع و 

صلاح تولید نیست.
هاشــمی ادامه داد: با توجه به 
آنکه اجرای قانــون انتزاع حمایت 
از تولیدکننــده و مصرف کننده را در 
بر دارد، از این رو با تشــکیل وزارت 
بازرگانــی و واگذاری تنظیم بازار به 
این وزارتخانه مخالف هستیم چراکه 
وزارتخانــه ای باید عهده دار بخش 
کشاورزی باشد که با دیدگاه تجاری 
بــه این بخش نگاه نکند و همو اره با 
تخصیص برخی مشوق ها منجر به 

تقویت تولید شود.
عضو شورای هماهنگی تشکل 
های بخش کشــاورزی با بیان اینکه 

تشکیل وزارت بازرگانی با سیاست 
حمایت از تولید در تناقض اســت، 
گفــت: وزارتخانه ای باید عهده دار 
تنظیم بازار محصولات کشــاورزی 
باشــد که متولی تولید است، لذا اگر 
نمایندگان مجلس صلاحشــان آن 
اســت که وزارت بازرگانی تشکیل 
شــود، نمی توان تعیین تکلیف کرد. 
امــا انتظار می رود کــه تنظیم بازار 
بخش کشــاورزی تنها در اختیار این 

وزارتخانه باشد.
بازرگانی  وزارت  تشکیل 

به منافع ملی آسیب می زند
آقــای جلال محمود زاده نایب 
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس 
گفت: تیم واردکنندگان محصولات 
کشاورزی، صنعتی و معدنی با نفوذ 
در بدنــه دولت فشــار می آورند که 
موضوع لایحه وزارت بازرگانی را به 
مجلس بیاورند و به رغم آنکه چند بار 
رد شد، اما به خاطر لابی قوی به طرق 
مختلف به دولت فشــار می آورند تا 

این وزارت بازرگانی ایجاد شود.

به گفته او، گرچه دولت با هدف 
تنظیم بازار و کنترل قیمت این لایحه 
را به مجلس می آورد، اما تشکیل این 
وزارتخانه برخلاف شــعار ســال و 
رفتن به سمت و سوی واردات است.
محمود زاده ادامه داد: براساس 
قانــون انتــزاع وظیفــه واردات و 
بازرگانی محصولات کشاورزی به 
وزارت جهاد واگذار شــد که حال 
دولــت نمی تواند با هــدف تنظیم 
بازار این فشــار را وارد کند که مجدد 
وزارت بازرگانی تشکیل شود چراکه 
تشــکیل این وزارتخانــه و افزایش 
واردات به منافع ملی آسیب می زند.

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی 
با بیان اینکه تشکیل وزارت بازرگانی 
بر خلاف سیاست های اقتصادی نظام 
و شعار سال است، گفت: ایجاد این 
وزارتخانه منجر به رکود تولید داخل 
می شــود چرا که با تشکیل وزارت 
بازرگانی، شورای قیمت گذاری باید 
ابطال شود. او گفت: براساس برنامه 
ششم مقرر شد که بدنه دولت نه تنها 

اضافه نشــود، بلکه تعداد نیروهای 
دولتی کاهش یابد که حال با تشکیل 
وزارت بازرگانــی و نیاز به نیروهای 
متخصص، بدنه دولــت بزرگ می 
شــود که این موضوع در تضاد با این 

سیاست است.
محمــود زاده گفــت: با توجه 
به آنکه تشــکیل این وزارتخانه تنها 
واردکنندگان به ســودهای هنگفتی 
می رســند و از طرفــی تولید داخل 
زمیــن گیر مــی شــود، از این رو 
نمایندگان مجلــس هیچ گاه رای به 
تشکیل این وزارتخانه نخواهند داد و 
همانند سری های قبل این لایحه به 
سبب تضاد با اسناد بالادستی، اقتصاد 
مقاومتی، شعار سال و سیاست های 

کلی نظام رد خواهد شد.
امســال به رغم تجربه شکست 
خورده سنوات قبل، تفکیک وزارت 
صمت از بازرگانی بالا گرفت و حال 
با تصویب لایحه تشــکیل وزارت 
بازرگانی جدی تر از گذشــته دنبال  
مــی شــود. این درحالی اســت که 
تشکیل این وزارتخانه منجر به بزرگ 
شدن بدنه دولت و در نهایت به خطر 

افتادن تولید می شود.

سرانجام تشکیل وزارت بازرگانی به کجا می رسد؟

با وجود طرح چنین مباحثی از سوی مسئولان و فعالان هوایی، همواره شرکت های هواپیمایی 
از مشــکلاتی همچون کسر تعرفه عوارض شهرداری از بلیت پروازهای داخلی و خارجی 
گلایه مند بوده که با اصلاح قانون مالیات بر ارزش افزوده در سال ۱۴۰۰ و حذف این عوارض، این 
گلایه ایرلاین ها هم بدون دلیل می ماند. ضمن آنکه ارز مبادله ای هم به شرکت های هواپیمایی، 
تخصیص داده می شود و بهانه افزایش قیمت ارز و تأثیر بر هزینه ها بدون توجیه است.

جزییات تحویل زمین به خانواده های دارای ۳ فرزند اعلام شد 
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